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بنــگــاه  ها
افزایشسرمایهگذاری
در»مسسونگون«

 آرمانملی: مدیرعامل شرکت ملی صنایع 
مس ایران با اشاره به برنامه ریزی برای اجرای 
۲۴ هزار میلیارد تومان طرح توسعه ای در 
مجتمــع معدن مس سونــگون اعلام کـــرد: 
با تـــوجه بـــه روند افزایشی ذخایر شناسایی 
شده این معدن میزان سرمایه گذاری در آن 
در سال های آتی بــه ۳۵ هزارمیلیاردتومان 
افزایش می یابد. اردشیر سعدمحمدی در آیین 
امضای قرارداد طرح احداث کارخانجات تولید 
مس کاتد در مجتمع معدن مس سونگون 
افزود: میزان ذخایر مس سونگون در ۲ سال 
اخیر ۵۲۳ میلیون تن افزایش یافته است. وی 
اضافه کرد: ۱۵ دستگاه حفاری آخرین مدل 
خریداری کرده ایم که تا سه ماه آینده وارد 
کشور می شود که پنج دستگاه از آنها در معدن 
مس سونگون مستقر می شوند. وی ادامه داد: 
میزان ذخایر مس سونگون تا سه چهار سال 
قبل ۳۲۰ میلیون تن برآورد می شد اما اکنون 
بـــه ۲ میلیار تن افزایش یافته که ۱.۳ میلیارد 
تن آن از نظر اقتصادی مقــرون به صرفه است. 
سعدمحمدی گفت: متوسط عیار مس موجود 
در مجتمع سونگون ۵۶ صدم درصد، معادل 
۱۵ میلیون تن مس خالص است، در حالی که 
مجموع ذخایر مس خالص کشور ۴۰ میلیون 

تن و جهان ۸۵۰ میلیون تن است.

سرعتبخشیبهبرنامه
۲میلیونمترحفاریمعدنی

آرمانملی: معاون وزیر صنعت، معدن 
و تجارت گفت: تامین مالی برای واردات 
تجهیزات اکتشاف و حفاری توسط شرکت های 
بزرگ مورد توجه است و این موضوع به تحقق 
دستیـــابی به هـــدف ۲ میلیون متـر حفاری 
سرعت خواهد بخشید. وجیه ا... جعفری در 
نشست کمیتــه راهبـــری اکتشــاف ایمیدرو 
با بیان اینکه در زمینه تهیه اطلاعات، شورای 
راهبری اکتشاف در ایمیدرو تشکیل شده است، 
افزود: هدف از تشکیل این شورا، ارائه ایده ها و 
تعیین مسئــولیت های ســازمان های ذی ربط 
بود که پایش اقدامات در حال انجام است. وی، 
تامین و ساخت تجهیزات حــــوزه اکتشاف با 
راهبری ایمیدرو را از دیگر برنامه های توسعه ای 
برشمرد و گفت: تامین مالی برای واردات 
تجهیزات اکتشاف و حفاری توسط شرکت های 
بزرگ مورد توجه است و این موضوع به تحقق 
دستیابی به هدف ۲ میلیون متر حفاری سرعت 

خواهد بخشید.

آرمانملی-محمدسیاح: روزگذشته معدن زغال سنگ 
»هجدک« شهرستان راور فروریخت و یکی از کارگران این معدن 
جانش را از دست داد، این حادثه نه اولین حادثه ای است که رخ داده 
و نه آخرین حادثه ای خواهد بود که از آن بحث کنیم. حادثه در ذات 
معادن وجود دارد، اما این تدابیر ایمنی است که باعث می شود فاصله 
زمانی اینگونه حوادث بسیارطولانی تر و تلفات آن بسیار کمتر شود. 
در بین معادن ایران زغال سنگ، محروم تر از بقیه باقی مانده است 
و این هم به دلیل قیمت پایین این محصول و وجود تنها خریداری 
است که به میل خودش با بازار بازی و قیمت تعیین می کند. بسیاری 
از معادن زغال سنگ ایران هستند که با حداقل امکانات موجود 
فعالیت دارند و این موضوع گاها می تواند علاوه بر کاهش میزان تولید 
حوادثی را هم رقم بزند که حادثه معدن هجدک از این دست اتفاقات 
محسوب می شود. با این حال نگاهی به آمار کلی حوادث معدنی در 
دهه ۹۰، حدود ۳ هزار حادثه رخ داده که در پی آن حدود ۱۳هزار 
کارگر به دلایل گوناگون دچار آسیب دیدگی شده  و حدود ۴۳۰ نفر 
هم جان باختند. سعید صمدی، دبیر انجمن زغال سنگ و عضو خانه 
معدن ایران در این باره به »آرمان ملی« گفت: استانداردهای ایمنی ای 
داریم که مصوبه وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت کار، تعاون و 
رفاه اجتماعی است که خیلی دقیق و مشخصی هم هستند و اینگونه 
هم نیست که کسی بگوید این استانداردها را قبول ندارد یا از آن 
تبعیت نمی کند چون معادن به صورت ادواری موردبازرسی بازرسان 
اداره کار و نظام مهندسی قرار می گیرند و کسی که این استانداردها 
را رعایت نکند یا جریمه می شود یا معدن و کارگاه استخراج را تعطیل 
می کنند. یعنی به این شکل نیست که کسی بگوید از این استانداردها 
استفاده نمی کند. او ادامه داد: موضوع دیگر این است که هر کشوری 
با توجه به سطح مکانیزاسیون و تکنولوژی که برای استخراج معدن 
استفاده می شود استانداردهای خاص خودش را دارد؛ به عنوان مثال 
دو خودرو از دو کشور را را درنظر بگیرید که علاوه بر استاندارد جنرال، 
استانداردهای بومی  خودشان را هم دارند. با وجود رعایت استانداردها 
شاهد بروز حوادث هم هستیم و متاسفانه شمار این حوادث هم بیشتر 
است. صمدی افزود: البته که وقوع حوادث ریشه در برخی از حوادث 
هم دارد؛ مثلا بعداز حادثه زمستان یورت در سال ۹۶ دولت مصوب 
کرد که پایگاه های امداد و نجات در مناطق زغال خیز دایر شود؛ این 

پایگاه ها مشابه پایگاه های آتش نشانی در شهرها هستند و این کار جزو 
وظایف حاکمیتی است؛ حضور این این گروه ها باعث می شود که اگر 
حادثه ای اتفاق افتاد هم به سرعت امدادرسانی کنند، هم آموزش های 
لازم را به عوامل معدن ارائه کنند و هم »چک« و لیست معادن را انجام 
دهند. ولی متاسفانه این پایگاه ها ایجاد نشد که اگر می شد خیلی از 
مسائل حل می شد. دبیر انجمن زغال سنگ و عضو خانه معدن ایران 
در پاسخ به چرایی ایجادنشدن این پایگاه ها اظهارکرد: این کار مانند 
تمام کارهای دیگر در کشور است، حتی چند سال پیش ردیف بودجه 
هم برای این کار تعیین شد ولی ساختار بروکراسی ناکارآمد دولتی 
کارها را بسیار سخت می کند. چون این اقدام از وظایف دولت هم 

هست کسی وارد آن نمی شود. 
وارداتبهجایاستخراج!

صمدی در ادامه در پاسخ به این پرسش که چرا زغال سنگ در 
کشور مهجورمانده و چرا قیمت زغال سنگ به این اندازه پایین 
است، آیا با کمبود این ماده معدنی در کشور مواجه هستیم که 
واردات یک میلیون تنی صورت می گیرد؛ توضیح داد: بله کمبود که 
وجود دارد، الان مصرف زغال سنگ کشور حدود دو میلیون ۸۰۰ 
هزار تن تا سه میلیون تن است درحالکیه تولید کشور یک میلیون 
و ۸۰۰ هزار تن است و برای همین هم با توجه به کمبود یک میلیون 
تن هم از خارج وارد می شود. این در شرایطی است که ایران چیزی 
حدود یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون تن ذخیره قطعی اکتشاف شده 
زغال دارد! او ادامه داد: متاسفانه براساس سیاست های تحمیلی ای 
که در معادن زغال سنگ وجود دارد قیمت زغال سنگ معادل ۲۶.۵ 
درصد قیمت شمش فولاد در ایران است درحالیکه نرم جهانی 
آن ۳۳ درصد است و خود این فرمول باعث می شود زغال سنگ 
داخلی ۳۰ تا ۴۰ درصد ارزان تر از زغال سنگ خارجی باشد و در 
این شرایط سرمایه گذاری جدید با این قیمت ها اقتصادی نیست. 
خیلی از چیزهایی که در کشور ما تولید می شود حتی قیمتی 
بیشتر از قیمت جهانی دارند و دولت از آنها حمایت می کند ولی 
در مورد زغال سنگ اینگونه نیست. بخش خصوصی هم در جایی 
سرمایه گذاری می کند که سود داشته باشد و چون سرمایه گذاری 
نشده تولید زغال رو به کاهش است و سهم زغال داخلی از مصرف 

آن کم می شود.

زمینهسرمایهگذاریفراهمشود
دبیر انجمن زغال سنگ و عضو خانه معدن ایران تاکید کرد: اینکه 
آقای رئیس جمهوری گفته نیاز زغال از منابع داخلی تامین شد، دولت 
که قرار نیست پول بدهد و سرمایه گذاری کند چون دورانی که دولت 
سرمایه گذاری می کرد سپری شده است؛ بخش خصوصی است که 
باید سرمایه گذاری کند و برای این کار باید قیمت به قدری جذاب 
باشد که سرمایه گذاران به این سمت نگاه کنند؛ نه اینکه قیمت دو 
برابر قیمت جهانی باشد ولی حداقل باید برابر قیمت جهانی زغال 
ایران قیمت گذاری شود. در این شرایط است که سرمایه گذاری به 
این سمت بیاید. او ادامه داد: در این شرایط سخت نیست که کل 
زغال سنگ موردنیاز کشور را از معادن داخلی تامین کنیم. در حال 
حاضر نزدیک به ۱۰۰ معدن زغال سنگ فعال هستند و حدود ۱۸ 
هزار و ۵۰۰ نفر هم به صورت مستقیم در معادن زغال سنگ کار 

می کنند و از این نظر جایگاه قابل توجهی در حوزه اشتغال دارد.
 ترکیهازایرانعبورکرد

صمدی اضافه کرد: یکی از مشکلات جدی در مدیریت معادن این 
است که مدیران فقط دوره خودشان را مهم می دانند و برایشان مهم 
نیست که چند سال بعد چه اتفاقی ممکن است بیفتد. دوره تجهیز 
معادن زغال سنگ حدودا چهار تا پنج سال زمان می برد ولی اگر قیمت 
واقعی شود چند سال بعد همه نیاز کشور از داخل تامین می شود. او 
ادامه داد: ۱.۸ میلیون تن تولید زیادی محسوب نمی شود، ترکیه در 
حال حاضر سالانه 7۰ میلیون تن زغال سنگ تولید می کند و زمانیکه 
این دو عدد را مقایسه کنیم می بینیم که رقم تولید ایران با این ذخایر 
۱.۲ میلیارد تنی بسیارناچیز است. حتی اگر قرار باشد ما سه میلیون تن 
کنستانتره زغال تولید کنیم عدد آنچنانی  محسوب نمی شود و به راحتی 
می توان به آن رسید. دبیر انجمن زغال سنگ و عضو خانه معدن ایران 
در پاسخ به سوال که آیا همه این اتفاقات صرفا مربوط به قیمت و نبود 
تجهیزات است، تصریح کرد: اگر قیمت واقعی شود همه این مشکلات 
برطرف خواهد شد. چون قیمت واقعی نیست تجهیزات جدید هم 
نمی توان تهیه کرد. سرمایه گذاری های قبلی با دلارهای قیمت پایین تر 
انجام شده و برای همین امروز اقتصادی هستند و می توانند کار کنند 
ولی شرایطی به وجود آمده که معادن تجهیزات موردنیاز نظیر ریل را 
دو برابر قیمت جهانی در ایران می خرند به کسی هم اجازه واردات 
نمی دهند! مثلا ریلی که می توانیم هر تن را ۸۰۰ تا ۹۰۰ دلار وارد کنیم 
همان ریل در ایران دو هزار دلار با کیفیت کمتر است! اگر قرار است 
مساله برطرف شود باید ریشه های آن را حل کرد. صمدی در پاسخ 
به این سوال که با وجود همه کم وکاستی های موجود در معادن چه 
تدابیری برای افزایش ایمنی معادن باید مورد توجه قرار بگیرد؛ با بیان 
اینکه همه معادن کشور بیمه هستند، اضافه کرد: بیمه تامین اجتماعی 
و حوادث دو بیمه اصلی معادن زغال سنگ است؛ البته که ممکن است 
که برخی از معادن هم بیمه نباشند.  معادن از مهمترین دارایی های 
کشور است ولی سال هاست که معادن از دایره سرمایه گذاری خارج 
شده است، دلیل آن قیمت گذاری های دستوری و ایجاد انحصار در 
خریدار یا عواملی از این دست که باعث شده معادن ایران در بی رونقی 
به سر ببرند و با وجود معادن غنی در سراسر کشور از سایر کشورها عقب 
بماند و بازار را به دست دیگران بسپارد. از طرفی حوادث معادن در ایران 
هم به دلیل کاهش کیفیت ایمنی به دلیل نبود تجهیزات افزایش یافته 

که علاوه بر خسارت های مالی، خسارت های جانی هم به همراه دارد.

آرمانملی: فولادسازان در نامه ای به 
شورای عالی امنیت ملی ۶ پیشنهاد را برای 
جبران خسارات قطعی برق ارائه دادند. تولید و 
صادرات فولاد در حالی بخش قابل ملاحظه ای 
از درآمدهای ارزی کشور را به خود اختصاص 
داده که با افزایش مصرف برق در تابستان و 
قطعی برق صنایع فولادی زیان قابل توجهی 
به این بخش تحمیل شده است. درواقع 
فارغ از میزان این زیان که به اعتقاد برخی 
از متولیان این حوزه با کاهش ۱۰ میلیون 
تنی فولاد به مرز ۶ میلیارد دلار می رسد و 
برخی دیگر این زیان را بالغ بر 7۰۰ میلیارد 
تومان برآورد می کنند. احتمال تکرار این 
روند در زمستان به واسطه نگرانی هایی که 
در زمینه کاهش ۳۰ درصدی ذخایر سوخت 
نیروگاه ها و احتمال قطعی برق و گاز  مطرح 
می شود این بار فولادسازان را واداشته تا با 
ارئه ۶ پیشنهاد بخشی از زیان خود را جبران 
کنند. پیشنهاداتی که بیشتر تداعی کننده 
امتیازگیری سوگلی های بخش صنعت از 
دولت آن هم از طریق موقعیت استراتژیک 
این صنعت در درآمدهای ارزی است.  براساس 
این گزارش انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران در نامه ای به دبیر شورای عالی امنیت 
ملی، ۶ پیشنهاد را برای جبران بخشی از 
خسارات وارد شده به صنعت فولاد به دلیل 
محدودیت های برق ارائه کرد. در این نامه 
آمده است: عطف به مصوبه ابتدای تابستان 
آن شورا در انتخاب صنایع سیمان و فولاد 

جهت اعمال خاموشی های اجباری با هدف 
حفظ توازن تولید و مصرف شبکه برق کشور 
و جلوگیری از خاموشی مشترکان مسکونی، 
به اطلاع می رساند این اقدام منجر به توقف 
کامل، ناگهانی و غافلگیرانه صدها واحد 
تولیدی در زنجیره تولید فولاد کشور از معادن 
تا تولید محصولات نهایی شده است. تا لحظه 
نگارش این نامه حداقل ۸۲ روز کامل تولید 
از دست رفته ناشی از خاموشی های برق از 
ابتدای سال جاری به صنعت فولاد تحمیل 
شده که طبق برآوردها زیان مستقیم این 
توقف تولید کارخانجات فولاد برای اقتصاد 
ملی بالغ بر ۶ میلیارد دلار است. همچنین این 
خاموشی ها موجب شده اشتغال نزدیک به 
۳۰۰ هزار نفر پرسنل مستقیم و غیرمستقیم 
شاغل در زنجیره تولید فولاد به طور کامل از 
دست رفته یا دچار محدودیت شده است. 
انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران با توجه به 
غیر منتظره بودن خاموشی ها و این مهم که 
به طور خاص تنها صنعت فولاد )و سیمان( 
جبران  به  نسبت  گرفته  قرار  تحت تاثیر 
بخشی از این موارد با استفاده از اختیارات 
شورای محترم امنیت ملی اقدام شود. بر 
این اساس فولادسازان در این نامه در ابتدا 
خواستار معاف شدن تولیدکنندگان فولاد 
از محدودیت های احتمالی مصرف گاز در 
فصول پاییز و زمستان. با توجه به کسری 
پیش بینی شده در بخش تولید گازطبیعی 
برای این دوره ها پاییز و زمستان شده اند و 

تاکید کرده اند در صورت اعمال محدودیت 
مجدد تولید در صنعت فولاد، با توجه به 
اولویت تامین نیاز داخلی نسبت به صادرات، 
برآورد می شود ارزآوری فولاد کشور بیش از 
۲ میلیارد دلار کاهش خواهد یافت. که البته 
این دقیقا همان موقعیت استراتژیکی است 
که فولادسازان سعی دارند  از آن بهره گیری 
کنند. همچنین واحدهای فولادی خواستار 
هماهنگی با بانک ها و صندوق توسعه ملی 
برای امهال بازپرداخت اصل و سود تسهیلات 
بانکی به همراه هماهنگی با سازمان امور 
مالیاتی جهت امهال پرداخت اقساط مالیاتی 
و تسریع در پرداخت یا استرداد مابه التفاوت 
مالیات بر ارزش افزوده حداقل به مدت ۶ ماه 

شده اند. 
درخواستبخشودگیجرائم

بررسی این نامه نشان می دهد درخواست 
فولادسازان به اینجا ختم نشده و بخشودگی 
جرائم برخی شرکت های فولادی توسط 
سازمـــان تـــعزیرات حکـــومتی مربوط 
به پرونده سال های گذشته و بالاخص موارد 
مربوط به عرضه اجباری در بورس کالا را 
درخواست کرده اند که به گفته انجمن صدور 
بخشنامه های مورد مناقشه و مبهم باعث 
شده تا بیش از ۱۰۰ شرکت درگیر آن شوند. 
از سوی دیگر امهال پرداخت قبوض برق 
شرکت های فولادی و پرداخت حق دیماند 
عدم تامین برق به صورت فوری جهت جبران 
بخشی از هزینه های حقوق کارگری به همراه  

امهال سایر دیون دولتی تولیدکنندگان فولاد 
که در بالا ذکر نشده حداقل به مدت ۶ ماه 
از دیگر موارد مورد درخواست فولادسازان 
بوده است. در اینکه قطعی برق در صنایع 
فولاد زیان قابل توجهی را به این بخش وارد 
کرده تردیدی نیست اما باید توجه داشت 
فولادسازان بیشترین منافع را در خلال این 
سال ها از انرژی  یارانه ای، مواداولیه و نیروی 
کار ارزان کسب کرده اند. بنابراین این سوال 
پیش می آید که چرا باید این شرکت ها  که به 
نوعی در بدنه دولت جای می گیرند تقاضای 
جبران زیانی را داشته باشند که خود در آن 
سهم دارند. از سوی دیگر فارغ از این موضوع 
چرا دولت و شورای عالی امنیت ملی باید 
پرونده تعزیراتی شرکت هایی را امهال کند 
که در زمان از دستورالعمل ها تخطی کرده اند  
یا چرا باید فولادسازان خواستار امهال کلیه 
دیونی شوند که حتی در نامه قید نشده است 
آیا این به غیر امتیازگیری آن هم به خاطر آنکه 
بخشی از ارز آوری کشور به این بخش وابسته 
است تداعی می شود.  در خاتمه این نامه 
انجمن فولاد متذکر شده که این پیشنهادات 
تنها بخش کوچکی از زیان را شامل می شود 
که به غیر لطمات ناشی از افت اعتبار است 
موضوعی که این سوال را در ذهن متبادر 
می کند چرا فولادسازان میزان کلی زیان خود 
را در ۲ ماه قطعی برق شفاف اعلام نمی کنند 
و چرا برآورد نمی کنند این پیشنهادات چه 

مقدار واقعی از این زیان را شامل می شود؟

بررسی»آرمانملی«ازنامهپیشنهادیفولادسازانبهشورایامنیتملینشانمیدهد:

امتیازگیری  با  ابزار  ارزی

بازار ســـــرمایه

آرمانملی-شهریارخدیوفرد: تولید و واردات لوازم خانگی 
به داستان هزار و یک شبی تبدیل شده که نقش آفرینان آن سعی 
دارند تا از هر طریقی حتی تکیه بر تحلیل های غیرواقعی خود را پیروز 
میدان در جنگ نابرابر نشان دهند. درواقع موضوع امکان واردات 
لوازم خانگی خارجی به ویژه دو برند کره ای که در چند هفته اخیر 
با واکنش های تولیدکنندگان داخلی همراه بود و متولیان این حوزه 
تداوم ممنوعیت های وارداتی را مکررا خواسته بودند حال با اعلام 
وزارت صمت مبنی بر تمدید این ممنوعیت تا پایان سال وارد فاز 
جدیدی شده است به گونه ای که دبیر انجمن لوازم خانگی که معتقد 
است در خلال سه سال ممنوعیت واردات تولیدکنندگان با استفاده از 
این بازار انحصاری توانسته اند سهم خود را به 7۰ درصد افزایش دهند. 
وی تاکید کرده اگر بخش خصوصی به همین روند ادامه دهد به زودی 
به قطب لوازم خانگی در منطقه تبدیل خواهد شد. موضوعی که 
اگرچه تداعی کننده تلاش متولیان این حوزه برای توجیه وزارت 
صمت برای تداوم ممنوعیت های وارداتی در سال بعد است اما رویکرد 
سیدحسین حسینی شاهرودی در خصوص باب شدن موضوع انحصار 
و ارتباطات دادن آن به گزارشات برخی رسانه ها به ویژه روزنامه 
»آرمان ملی« نشان می دهد که فعالان این حوزه عزم خود را برای 
حرکت در این مسیر جزم کرده اند به گونه ای که دبیر انجمن لوازم 
خانگی از عدم امکان مقایسه این صنعت با خودروسازی خبر داده و 
تاکید کرده در صنعت خودروسازی همچنان دولت حاکمیت داشته 
و به شرکت های خودروسازی دائما تسهیلات پرداخت می کند این 
در حالی است که تاکنون به هیچ یک از صنایع لوازم خانگی وامی 
پرداخت نشده و هیچگاه حمایتی که از خودروسازی شده از این 
صنعت نشده است . در این رابطه بررسی چند نکته حائز اهمیت است. 
نخست آنکه رسیدن به سهم 7۰ درصدی در بازار آنهم در خلال سه 
سال که هیچ برندی امکان عرضه رسمی در بازار قانونی را نداشته 
چندان هم قابل دفاع نیست و سهم ۳۰ درصدی محصولات قاچاق 
در بازار نشان می دهد آنچه باعث افزایش سهم  داخلی سازان شده 
تنها گرانی برندهای خارجی است و اگر طبق ادعای تولیدکنندگان 
کیفیت و تنوع محصولات داخلی قابل رقابت با محصولات خارجی 
است دلیل این هم اصرار برای تداوم انحصار در بازار برای چیست. 
از سوی دیگر صنعتی که سه سال بازار را در اختیار داشته نتوانسته 
سهم خود را به بیش از ۹۰ درصد برساند اگر این انحصار ۳۰ سال 
هم طول بکشد بازهم در همین حد کیفیت و تنوع باقی خواهد ماند. 
البته دبیرانجمن لوازم خانگی معتقد است برخی از رسانه ها از جمله 
»آرمان ملی« موضوع انحصار و مقایسه صنعت خودرو با لوازم خانگی 
را باب کرده اند. اما سوال اصلی این است که آیا بازار که دربست در 
اختیار تولیدکنندگان داخلی است و همچون خودرو از ممنوعیت 
واردات بهره می گیرد به جز کلمه انحصار نام دیگری می توان برای آن 
اطلاق کرد. ضمن آنکه درست است که مقایسه خودرو و لوازم خانگی 
شاید به لحاظ نوع محصول متفاوت باشد اما اگر تولیدکنندگان لوازم 
خانگی نیز حمایت هایی همچون خودرو را مد نظر دارند بنابراین 
می توان از هم اکنون آینده این صنعت را نیز پیش بینی کرد، چرا که 
خودروسازان اگرچه انحصار بازار دارند اما قیمت گذاری دستوری 
و سیاست های دیگر دولت زیان انباشت بیش از 7۵ هزار میلیارد 
تومانی را برای آنها به ارمغان داشته بنابراین آیا برای لوازم خانگی 
هم باید در انتظار چنین زیان انباشتی باشیم؟ البته به نظر می رسد 
دستیابی به قطب لوازم خانگی منطقه آن هم درشرایطی که سازمان 
استاندارد عقب ماندگی به لحاظ تنوع محصول و برخی شاخصه های 
دیگر را نقطه ضعف این صنعت می داند آن هم در بازار آزاد کشورهای 
منطقه که اکثر تولیدکنندگان با تکیه بر نوآوری و کیفیت به 
سهم خواهی در بازار می پردازند بیشتر بلوفی توخالی است. پس تنها 
می توان توصیه کرد تولیدکنندگان لوازم خانگی از چند ماه فرصت 
باقی مانده تا پایان ممنوعیت های وارداتی برای به روزرسانی و افزایش 
تنوع و کیفیت با مزیت قیمتی بیشترین استنفاده را ببرند و مطمن 
باشند در اینصورت مصرف کننده ایرانی محصول تولید داخل را به هر 

برند دیگری ترجیح خواهد داد.

آرمانملی: وزارت نیرو از پرداخت ۳ میلیارد تومان پاداش 
به افرادی خبر داده که نسبت به معرفی مراکز غیرمجاز تولید 
رمزارز اقدام کنند. درواقع فارغ از اینکه شناسایی متخلفان در 
حیطه اختیارت دستگاه های نظارتی است و استفاده از اطلاعات 
مردم با ابزار مالی به نوعی زمینه دخالت و سرک کشیدن 
افراد را در زندگی مردم فراهم می کند، اما با توجه به تبعات 
فعالیت تولیدکنندگان غیرمجاز رمزارز در روند زندگی مردم و 
مشکلاتی که در نتیجه قطعی برق ایجاد می کند می توان از کنار 
آن به راحتی عبور کرد. درهرحال وزارت نیرو پاداش ۱۰ میلیون 
تومانی رابرای معرفی مراکز غیرمجاز اختصاص داده و در 
صورتیکه این مراکز نهادهای دولتی و یا نهادهایی که از بودجه 
عمومی استفاده می کنند باشد مبلغ پاداش تا ۲ برابر یعنی ۲۰ 
میلیون تومان افزایش پیدا می کند. موضوعی که با یک حساب 
سرانگشتی تعداد پرونده ها و یا افرادی که از این فرصت برای 
درآمدزایی استفاده کرده اند را بیش از ۲۵۰ پرونده می رساند. 
بنابراین به نظر می رسد با پرداخت این مشوق ها باید از این پس 
منتظر افزایش تعداد مراقبان یا به عبارتی سوت زنان وزارت نیرو 
برای دریافت مشوق ها باشیم. در این رابطه بررسی ها نشان 
می دهد استفاده غیرقانونی از تعرفه برق خانگی یا از طریق 
انشعاب مستقیم )برق دزدی( برای استخراج رمزارز، به ترتیب 
از ۶ و ۵ درصد در سال ۱۳۹۹ به ۱۲ و ۱۰ درصد در بهار سال 
۱۴۰۰ افزایش یافته است و در این راستا سهم گزارش های 
مردمی در شناسایی و جمع آوری مراکز غیرمجاز استخراج 
رمزارز از ۱۱ درصد در سال ۱۳۹۹ به حدود ۲۰ درصد در 
بهار سال ۱۴۰۰ افزایش یافته است. این آمار در واقع گویای 
افزایش روز افزون تعداد مصرف کنندگان غیرمجازی است 
که با استفاده از برق دزدی که غالبا از طریق پشت کنتور انجام 
می گیرد خسارات جبران ناپذیری را به شبکه برق خانگی و 
تجهیزات مشترکان وارد می کنند البته توانیر به آماردهندگان 
اطمینان داده که ملاحظات مربوط به حفظ محرمانگی هویت 
عاملان شناسایی برای شرکت های برق ضروری است، تمامی 
مکاتبات مربوط به پیگیری گزارش ها به صورت محرمانه انجام 
می شود، بنابراین فرآیند بررسی گزارش ها زمان برتر از حالت 
عادی است و باید گزارش دهندگان برای دریافت مژدگانی خود 

کمی صبورانه تر رفتار کنند.

قطبلوازمخانگیمنطقهپیشکش
بازارداخلیرابدونانحصارتصاحبکنید؟!

درراستایپرداختپاداشبهمعرفیکنندگانمرکز
غیرمجازرمزارزرقمخورد

پرداخت3میلیاردتومانبه۲50سوتزن

بازتاب

ذره بین

خودروارزسکهوطلا

174.000.000کوییک 326.000.000Rدنا27.105دلارآمریکا11.980.000سکهامامی

358.000.000شاهین275.000.000پژوپارس31.275یورو11.502.000سکهبهارآزادی

281.000.000وانتزامیاد)آپشنال(251.000.000پژو206تیپ37.3302پوندانگلیس6.020.000نیمسکه

159.500.000ساینا264.000.000راناپلاس7385درهمامارات3.600.000ربعسکه

244.000.000سمند 154.000.000LXسایپا3210111لیرترکیه2.260.000سکهگرمی

232.000.000پژو405دوگانهسوز146.000.000تیبا21.500دلارکانادا1.165.000هرگرمطلای18عیار

قیمتدربازارآزاد)بهتومان(

»آرمانملی«ازوضعیتمعادنزغالسنگایرانگزارشمیکند:

روسیاهی حوادث معدنی به منابع مالی ماند
تولیدزغالسنگترکیه70برابرایران ایمنیفراموششدهدربیپولی

باتداومرفتارسینوسیرقمخورد
بازگشتشاخصبهمدارصعودی

آرمانملـی: روزگــذشتــه )ســه شنبــه( 
بازارسرمایه پس از چند روز ریزش مجددا مسیر 
حرکت خود را تغییر داد و مدار صعودی بازگشت 
به گونه ای که شاخص کل با بیش از ۲۱ هزار واحد 
رشد در کانال یک میلیون ۴۹۶ هزار واحدی قرار 
گرفت. درواقع بازارسرمایه که تحت تاثیر مذاکرات 
ایران با مدیر کل انرژی اتمی  و همچنین ریزش 
نسبی نرخ ارز روند نزولی را آغاز کرده بود، حال 
به رغم ثبات نرخ ارز در محدوده ۲۶ هزار تومانی 
به نظر می  رسد تحت تاثیر عرضه اولیه و همچنین 
مقاومت شاخص برای بازگشت به جایگاه ۱.۵ 
میلیون واحدی روند صعودی به خود گرفته است. 
براساس این گزارش روزگذشته در بازارسرمایه 
بیش از هفت میلیارد و ۲۱۳ میلیون سهم، حق 
تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۶۱ هزار و ۵۴۹ 
میلیارد ریال دادوستد شد و شاخص کل( با ۲۱ 
هزار و 7۳۰ واحد افزایش در جایگاه یک میلیون 
و ۴۹۶ هزار واحدی قرار گرفت همچنین شاخص 
کل )هم وزن( با هفت هزار و ۹۱۰ واحد افزایش به 
۴۵۱ هزار و ۹۱۳ واحد و شاخص قیمت )هم وزن( 
با چهارهزار و ۹۹۱ واحد رشد به ۲۸۵ هزار و ۱۵7 
واحد رسید. گفتنی است در بازار دیروز نمادهای 
گسترش نفت و گاز پارسیان )پارسان( با یک هزار 
و ۳۴۳ واحد، پتروشیمی  نوری )نوری( با یک هزار 
و ۲۳ واحد، فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با ۹۴۹ 
واحد، شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی 
)شستا( با ۸۱۴ واحد، پالایش نفت بندرعباس 
)شبندر( با ۸۰۴ واحد، بانک ملت )وبملت( با 
7۸۴ واحد و پالایش نفت اصفهان )شپنا( با 7۵۸ 
واحد بیشترین تاثیسر را در رشد شاخص داشتند 
و در مقابل نمادهای فولاد خراسان )فخاس( با 
۱7۸ واحد، شرکت سرمایه گذاری استان اصفهان 
)وسصفا( با ۱۰۳ واحد، فرآوری معدنی اپال کانی 
پارس )اپال( با ۹۹ واحد، گروه صنعتی پاکشو 
)پاکشو( با ۸۳ واحد و  مخابرات ایران )اخابر( با 
۵۹ واحد با تاثیر گذاری منفی بیشترین مقاومت 
را برای جلوگیری از تداوم صعود شاخص ازخود 
نشان دادند. بر این اساس در بازار فرابورس 
نیز روزگذشته دو میلیارد و 7۴۸ میلیون برگه 
سهم به ارزش ۱۶۶ هزار و ۲۳۵  میلیارد ریال 
دادوستد شد و شاخص این بازار با بیش از ۱۱۵ 
واحد کاهش بر روی کانال ۲۲ هزار و ۲۴۵ واحد 
ثابت ماند. لازم به ذکر است در بازار فرابورس 
دیروز نمادهای پلیمر آریا ساسول )آریا(، فولاد 
هرمزگان جنوی )هرمز(، پتروشیمی  زاگرس 
)زاگرس(، سهامی  ذوب آهن اصفهان )ذوب(، 
بانک دی )ودی(، پالایش نفت لاوان )شاوان(، 
پتروشیمی تندگویان )شگویا(، مجتمع جهان 
فولاد سیرجان )فجهان( گروه توسعه مالی مهر 
آیندگان )ومهان( بیشترین اثرگذاری را در رشد 

شاخص این بازار داشتند.


